
EGYESÜLETI KÖZLEMÉNYEK 

J e g y z ő k ö n y v 
az Országos Erdészeti Egyesület igazgatóválasztmányának Budapesten, az 
Egyesület székházában 1932. évi december hó 3-án tartott rendes üléséről 

Megjelentek: g r ó f Hadik János elnök, Térfi Béla éstoáró Waldbott Kele
men alelnökök, IBíró Zoltán ügyv. , A j t a y Jenő, A j t a y .Sándor, g ró f Andrássy 
Sándor, Balogh Ernő, Beyer Jenő, báró Biedermann Imre, foorhii Borfay 
György , Fekete Zoltán, Fiedler Jenő, Fö ldváry Miksa, Frőhlich Brúnó, Hinf
ner György , Huszár Tibor, báró Inkey Pál, Ivanieh Ferenc, Kallivoda Andor , 
g ró f Keglevich Gyula, Kopács Gábor, K o z m a István, Matusovits Péter, Mi-
halovics Sándor , Onczay László, Osztroluczky Géza, Osztroluczky Miklós, 
Papp Béla, dr. Papp-.Szász Tamás, ő rgróf Pallavicini Al fonz Károly , Pech 
Kálmán, báró Prónay G y ö r g y , R ó t t Gyula, Schmid Ernő, Schmidt Károly, 
g ró f Széchenyi Aladár, Takách Zs igmond, i f j . g ró f Teleki József, Vésse'y 
Ferenc, Véssei Mihály, V u k Gyula, g r ó f Zelenski Róbert vál. tagok, Len
gyel ISámdar segédtitkár és többen a rendes t agok közül. 

Elmaradásukat kimentették: Béky Albert , Kársai Károly, g r ó f Károlyi 
Gyula, Kiss Ferenc , i f j . g r ó f Mailáth József, N a g y László', Rimler Pál és 
Rónai G y ö r g y vál. tagok. 

Gróf Hadik János elnök a meg je l en teke t üdvözö lve , az ülést, 
mely a m e g j e l e n t e k számára va ló tekinte t te l ha tá roza tképes , m e g 
nyi t ja . 

A j e g y z ő k ö n y v hi te les í tésére V é s s e i M i h á l y és Pech K á l m á n 
vál . t agoka t kér i fel . 

A z ülés cé l ja a délutáni közgyű lé sen t á rgya l á s r a kerülő kérdések 
e lőkészí tése . Fe lmen té s t k é r az alól, h o g y azokkal m á r mos t , a tár
gya lás e lőt t részle tesen fog la lkozzék . 

Biró Zoltán, ügyvezető ezután az egyesület anyagi helyzetét ismerteti. 
A íkedvezményes fuvarlevél-akció forgalmának beállításával az egyesület 
tényleges bevétele az 1032.. év i január hó 1-től 1932. évi december hó 2-ig 
terjedő időiben 71.641 pengő >G4 fillért tett ki . A z ugyanezen idő alatti 
57.584 pengő 35 fillér tényleges kiadás levonása után a bevételi többlet 
14.057 pengő 29 fillér. 

Egyben felhatalmazást kér a ház-, szükség- és pótad'ónál felmerült 
174 pengő, a székház javításánál 600 pengő, a l ap nyomtatásánál mintegy 
900 pengő és az illeték-egyenértéknél felmerült 250 pengő költségnek pót
hitel alakjában való igénybevételére, amely összegek egyébként a költség
vetés e g y é b rovatain elért {megtakarításokban fedezetet találnak, ezenfelül 
az özvegyeknek karácsony alkalmával szokásos segélyezésére 700 pengő 
engedélyezését kéri. 

Ügyvezető ezután a m . kiír. Technoliógiai és Anyagvizsgá ló Intézetnek 
az egyesülethez intézett faszénitermelési javaslatát ismerteti s egyben 
javasolja a faszénitermelési kísérleteknek, amelyek a kincstári erdőkiben 
volnának végzendők, a támogatását. 

Ügyvezető jeleníti, h o g y Róth Gyula vál. tagot az Erdészed Kutató 
Intézetek Nemzetközi Szövetsége a fo lyó évi franciaországi nagygyűlés a 
szövetség elnökévé választotta és elhatározta, illetőleg megerősítet te azt 
a határozatot, h o g y a m a g y a r kormány meghívását e l fogadva, az 1936. évi 
IX . nagygyűlés t hazánkban tartja. Jelenti egyben, h o g y a nagygyűlés t a 
szövetség elnöke fog ja mígszervezni , amit az egyesület örömmel vehet 
tudomásul. 



Javasolja, h o g y az egyesület a szükséges thitel rendelkezésre bocsá
tása érdekéiben forduljon megfele lő felterjesztéssel a földmívelésügyi mi
niszter úrhoz. 

ügyveze tő közli1, h o g y Kalüvoda A n d o r indítványa alapján az üzem-
rendezés körüli munkaalkalmak szaporítása érdekéiben a földmívelésügyi 
miniszter úrhoz intézett előterjesztésre kedvező válasz érkezett . A leirat 
szerint a földmívelésügyi miniszter úr az esedékes üzemtervek, valamint 
üzemátvizsgálási munkálatok benyújtására eddig is csak oly eseteikben 
adott határidőmeghosszabbítást, ha a 'halasztást szakszempontok, v a g y 
kényszerítő körülmények feltétlenül indokolták. A jövőben iis f igyelemmel 
lesz az előterjesztésben felhozott szociális szempontokra. 

A mul t választmányi ülés határozata értelmében az ú. n. Rima pótdíj 
elengedése ügyében történt felterjesztésre válasz m é g nem érkezett . E g y e 
dül a földmívelésügyi miniszter úr értesítette az egyesületet arról, h o g y 
az egyesületnek a kereskedelemügyi miniszter úrhoz intézett előterjeszté
sét a saját részéről is pár t fogol ta . 

Ügyvezető jelenti továbbá, h o g y a hazai termelésű tűzifa fuvardí j
kedvezményének meghosszabbítása ügyében az illetékes miniszter uraik
hoz intézett előterjesztésre bíztató hangú leirat érkezett . A kereskedelem
ügy i miniszter úr leiratában ugyanis közli, h o g y miután a szóban lévő 
fuvardíjkedvezmény engedélyezésének indokai olyanok voltaik, amelyek 
egye lőre m a is fennállónak és előreláthatólag a jövő évben i s f igye lembe 
fognak jönni, már ezúttal arról értesíti az. egyesületet , h o g y nem látja 
akadályát annak, h o g y a kedvezmény a lejáratkor fo lyta tó lag megúj í t -
tassék. 

Ügyvezető megfe le lő időben új akció indítását javasolja . 
Ügyvezető jelenti, h o g y Ara tó Gyula 2. darab és Tomcsányi Gusztáv-

özvegye 3 darab szarvasagancsot ajándékozott az egyesületnek, amelye
ket az egyesület titkári szobájában már fel is akasztottak. 

Javasolja, h o g y az egyesület az ajándékot megfelelő formában kö
szönje meg . 

Ezután Keiner Rezső egyesületi tagnak az egyesülethez intézett be 
adványát ismerteti, amelyben az egyesüle t közreműködését kéri abban az 
irányban, hogy a cser- és a tölgymaikk az állaímvasúton történő szállítá
soknál kedvezőbb áruosztályba soroztassék. 

Miután az őszi szállításokat illetőleg már nem lehetne célt érni, java
solja, h o g y a. tavaszi szállítások érdekében már most fordul jon az egye 
sület megfelelő felterjesztéssel a kereskedelemügyi és földmívelésügyi 
miniszter urakhoz. 

Végül bemutatja Rlazsek László szobrászművésznek néhai Rund 
Káro ly síremlékének önköltségi áron va ló megalkotására tett ajánlatát és 
egyben a mintát is bemutatja. A 2.2' mi. magas tö lgyfa , 1.65 m. magas 
vadász-szobor síremlék elsőrendű bronzból öntve, a talapzat elsőrendű mű
márványból készítve, a temetőben való felállítással együt t 2600 pengőbe 
f o g kerülni. 

Javasolja, hogy az igazgató-választmány hatalmazza fel a Bund-sír-
emléikbizobtságot a megál lapodás megkötésére . Amenny iben a szükséges 
összeg nem gyű lne össze, a m á r meglévő összeg kiegészítése iránt újabb 
javaslatot f o g előterjeszteni. 

A z igazgatóválasztmány ügyvezetőnek valamennyi javaslatát e g y 
hangúan elfogadta é » azok értelmében határozott . 

Ezután báró Waldbott Kelemen, mint az előző választmányi ülés által 
a tűzifa árvédelme ügyéiben kiküldött b izot tság elnöke jelenti, h o g y a bi 
zottság a tűzifa árvédelmének ú g y közgazdaságig mint nemzetgazdasági 
szempontból nagyon is fontos problémájával behatóan foglalkozot t . A tár
gyalások során kitűnt, h o g y a műfát á. tűzifától al ig lehet elkülöníteni, s 
hogy a legfontosabb voliia a külföldi tűzifa behozatalának a megrendsza-



m 

bályozása,vmert a szükségletnél-nagyobb kontingens behozatala-árromboló 
hatást fe j t ki . Bizonyos rendszabályokkal sikerült ugyan az: importot visz-
szaszorítani, de ezzel a kérdés m é g nem lett megoldva . A bizottság é g y 
tervezetet dolgozot t . ki, amely a részletkérdések érintése nélkül csak az 
általános irányelveket fogla l ja magában. A tervezet véleményük szerint 
alkalmas lenne az árak stabilizálására. 
• : A javaslat a következőképpen hangzik: 1 -

javaslat. 
A bizottság szükségesnek tartja az erdőbirtokosoknak egy szövet
ségbe leendő tömörítését • abból a célból, hogy a termelési hitel és az-erdei 
termékek árvédelmének kérdésé megfelelően megoldható legyen. 

. A termelési hitel biztosításával-egyrészről lehetővé kívánja tenni azt, 
hogy a birtokosok, akik a termelést nem tudják elvégezni , mer t nem-ren
delkeznek az éhhez szükséges tőkével, ne legyenek kénytelenek erdeiket 
potom áron tövön elvesztegetni, hanem kész termeivényeikkel kereshessék 
fel a nékik legmegfelelőbb piacot és ott megfelélő árakat érjenek el. 
••; - Dé : másrészről szükségesnek tartja a bizottság elsősorban a tűzifa 
árának b izonyos szinten való megtartását olyképpen is biztosítani, hogy 
ez a szervezet kötelezettséget vállaljon a bir tokosok által önként felaján
landó termelt tűzifakészleteknek' előre megállapított áron, megfelelő elő
leg nyújtásával való átvételére. • > ' 

- Miivel pedig a termelési hitel nyújtásnál a közgazdasági szempontból 
annyira fontos műfatermelést a tűzifatermeléstől elkülöníteni nem lehet, 
célszerűnek tartja a bizottság azt is, h o g y a műfatermelés finanszírozása 
és árvédelme, valamint a kész talpfa egységes értékesítése is felvétessék 
az alakítandó szövetség munkatervébe. 

A kérdés megoldásának legnehezebb része a szükséges hitelösszeg 
biztosítása, s ennék az elérésére a m a amúgy is e g y kézben lévő külföldi 
tűzifa behozatalának megfelelő módon való lekötését tartja a bizottság a 
legalkalmasabb eszköznek. 

Szükségesnek tartja ezért a bizottság olyirányú tárgyalások sürgős 
megindítását, h o g y á kormányzat, az Egyesül t Fabehozatali Rt. részére 
biztosított koncesiszió meghosszabbítását tartsa egyelőre függőben, 3 ezt 
az engedményt biztosítsa az erdőbirtokosok . megalakítandó szövetségéhek, 
i l letőleg annak a Szervnek, amely az előbb jelzett célokra szükséges hitelt 
megfelelő • feltételek 'mellett rendelkezésre bocsátani/ hajlandó. 

Elengedhetetlenül szükségesnek tartja a bizottság a behozandó tűzifa 
mennyiségének abban a mértékben való kontingentálását, amely mellett 'a 
mindenkor-rendelkezésre álló magya r 'tűzifakészlet az ország határain 
belül feltétlenül elhelyezést talál, & e cél érdekében szükségesnek tartja 
az t is, h o g y ú g y a .behozatali kérdések elbírálásánál, mint a behozatalnak 
időszakok (hónapok) szerint való elosztásánál a megalakítandó szövetség 
megfelelő szerephez jusson. 

Feltétlenül szükségesnek tartja a bizottság a magyar tűzifa részére 
ma biztosított védett piacnak továbbra leendő fennartását addig is, amíg 
ez a kérdés alkar á szövetség útján, akár e g y e r ré a célra alakítandó "kü
lön szerv útján végleges: megoldást nyer . 

A bizottság teljesen tisztában van azzal, h o g y ha a tövön való eladá
soknál most megindul t áfrombolás• akadálytalanul-'tovább folyik, nemcsak 
az erdőgazdaság f o g a mezőgazdaság szomorú sorsára jutni, de a magyar 
fatermelés jelentős visszaesése következtében ,a munkások ezrei . fognak 
télen <át munka: nélkül maradni és örvendetesen; lecsökkent tűzifabehoza
talunk —: egész közgazdaságunk mérhetetlen kárára •— a legutolsó évi 
mennyiség sokszorosára f o g emelkedni. 

' Végül á bizot tság megállapítja, b o g y a hitelnyújtást 1 és árvédelmet 
b i z to s í tó ' s ze rv megalakítása halaszthatatlanul sürgős . ' - - - . 



Báró inkey Pál a .kérdéshez szólva, annak a nézeténeik ad kifejezést , 
hogy a probléma tisztára pénzügyi kérdés. A z erdőbir tokos ugyanis a fáért 
minden árt kénytelen elfogadni , mer t szüksége van a pénzre, a fogyasz tó
nak, i v iszont nincsen pénze, s í g y természetszerű következmény az ár le
romlása. A javaslat megállapítása szerint két részből, és 'pedig e g y szerv
n e k létesítéséből és a szerv .útján a .hitéikérdésnek a megoldásából á l l 
A szervet i l letőleg n e m tartja helyesnek ily alakulat létesítését, A hitel-
kérdésnek a szerv útján való megoldása pedig azt jelenti, h o g y finanszi-
rozó szervet, bankot kell bekapcsolni , ami ha megtör ténik , a szerv a tőke 
karmaiba kerül. Miután a problémának i ly módon való mego ldása veszé
lyeket ,rejt magában, nem. tart ja megfele lőnek. H o g y mi t kellene tenni, 
nem tudja, véleménye szerint a kormánynak kellene a kérdés fontosságá
nak a; tudatára ébrednie, s arról; kel lene ' gondoskodnia , h o g y e legendő 
bankjegymennyiség álljon rendelkezésre s h o g y a gazdasági élet m e g -
m dúljon. . - •.. . , '. .;-; . . . : .>• ' T , , 

' Osztroluczky Miklós mint a bizot tság tagja reflektál Inkey báró sza
vaira. Véleménye szexint n e m lehet állítani, h o g y tisztára pénzügyi kér
désről van itt szó. Ez; résziben áll csak, s részben nem. Ha a b i r tokosok 
pénzzel rendelkeznének, n e m szorulnának hitelre, hanem várhatnának. ' A 
pénz szaporítására pedig alig van kilátás, mert a mai kormányzaít a sza
porítás gondolatá t elutasította. A karteíekkel szemben, bár el lensége a 
karteleknek, csak karteíekkel lehet védekezni . Szabad kereskedelemről n e m 
lehet beszélni akkor, amikor kartelek működnek. A répa, cukor , szesz, s tb. 
termelés, mind kar te l i rozva van, az e rdőgazdaság sem zárkózhat el az elől, 
h o g y szervezkedjék.- A keverési rendeletre gondolni sem akarták, a fizetési 
eszközök szaporítása sem nyújt garanciát az e rdőgazdaság erősítésére-. 
A megoldás módja csak az lehet, h o g y amit mások csinálnak, azt t egye 
az erdőgazdaság is. Tisztában van azzal , h o g y a kérdés javasol t mego ldá 
sának bizonyos -hátrányai lesznek, de amíg más megoldás i javaslat' nin
csen, javasol ja a terv elfogadását , 

'.-'.• Gróf 'Hadik. János elnök szükségesnek tartja, h o g y a következőkre 
hívja f ei a választmány szíves f igye lmét . A z t a kijelentést hallotta, . h o g y 
a kartel ellen nincs más védekezés, mint ugyancsak kartel létesítése. Mező
gazdasági. , kartelt azonban egyáltalában nem lehet létesíteni, csak e g y e s 
cikkekre, Óva in t i , a gazdatársadalmat , h o g y i ly útra lépjenek, mert ebben 
a l egnagyobb veszedelmet látja. Utal a kartelkérdéssel fog la lkozó anké
tekre, amelyeken a z , e l ő a d ó k o ly kérdéseket is tárgyal tak, h o g y mikor 
hasznosak a 'kar té lek, s h o g y lehet túlkapásaikat _ korlátozni. A kormány 
mindenesetre megfékezhet i a kártelek káros működését , ha komolyan 
akarja. Ismétel ten óva inti a gazdatársadalmat, h o g y a kartel-csinálás 
frázisának bedőljön, .mert általa m é g rosszabb helyzetbe juthatnak. A te
endőikét i l letőleg inkább árra kellene törekedni, h o g y a kartelek túlkapá
sait megfékezzék. 

Báró Waldbott Kelemen nem tartja szerencsésnek annak hangoztatá
sát, h o g y a bizot tság kartel felállítására törekszik. Ugyancsak helyteleníti 
a kérdéssel kapcsolatban előtérbe, jutot t szabad keresikiedelemnek a han
goztatását, amelyről a mai kontingentálási v iszonyok közö t t és devizazár
l a tok ; mellett alig lehet komolyan 'beszé ln i . Ha az erdőbir tokosok összeál-
lanak azért, h o g y védekezzenek, az m é g nem kartel. Csak j o g o s érdekeiket 
kívánják az érdekképviselet keretében megvédeni . A b izot t ság nem is gon
dolt nyereséggel számoló kartel létesítésére, csak védelemről kívánt gon
doskodni, amelyre a z ' e rdőgazdaságnak föltétlenül szüksége van akkor, 
ainifcor a. műfa- tőára ; m á r i5 pengő, körül áll, A finansairoző szervet ille
tően elhangzott véleményre az az észrevétele, hogy- a szerv felállításának 
a kérdését pénz .né lkü l nem lehet, megoldani . N e m lát veszélyt a tekintet
ben, h o g y az e rdőgazdaság ezáltal a bank kezébe kerülhetne. Az; akció épp 
.odairányulj h o g y az -erdőgazdáikat kiragadják a bankok kezéből . A sok 



gyenge kéz oka az ársüiyedésnek. A z akció épp ennek megakadályozását 
célozza,. N e m haszonlesésre alakult kartelt, hanem védekezésre irányuló 
szervet kívánnak az árzuhanás megakadályozása céljaiból. 

Véssey Ferenc Waldbot t báró szavaira reflektálva, nem vitatja, h o g y 
pl. a műfaárakat a felállítani javasolt szerv segítségével m e g lehet-e vé
deni, v a g y sem. A z árakat a kereslet és kínálat szabályozza. Véleménye 
szerint azért 4—5 pengő a t ö lgy ára, mer t egész Európában nincs kereslet 
tölgy iránt. Bár tagja a bizottságnak, a bizottság javaslatát azonban, épp 
az erdőbirtokosok érdekében nem teszi magáévá. A javaslatban tárgyalt 
háromirányú kérdését taglalva a tömörülésnek, mely magasabb árt bizto
síthat, feltétlenül híve. A szerv azonban nem m a g a bonyolí taná le a fa
anyagok értékesítését, hanem csak közvetítő szerepet játszana. Ezt véle
ménye szerint az Országos Erdészeti Egyesüle t sokkal hatékonyabban vé
gezhetné, mert az egyesület az erdőbirtokos-osztály, illetve a hazai erdő
gazdaság egyedüli mél tó képviselete, amely mellett e g y új szerv létesítése 
csak az erők szétforgácsolására és az erdőgazdasági' érdekek gyengítésére 
vezetne. Nagyon is kérdésesnek látja az erdőbirtokosok teljes érdekkép
viseletének tekintendő ú j szerv megalakulásának lehetőségét. H a a szerv 
nem alakulna meg, akkor a bizot tság javaslatával kapcsolatos kérdések 
sem nyernének megoldást . 

A második kérdést, a termelési hitel biztosítását illetően, amelyet a 
javaslat ugyancsak az alakítandó szervre kíván bízni, az a véleménye, 
hogy az csak az esetben oldható m e g , ha az, elhelyezkedő tőke a fában biz
tos fedezetet talál. A hitel kiterjesztése és nagyobb biztosítása érdekében 
a je lenleg fennálló hitelügyi törvények volnának olykép megvéltoztatan-
dók, hogy a termelési célokra nyújtott kölcsönök erejéig a hitelezők a ki
termelt famennyiség törvényes és minden köz- és magántartozást meg
előző zá log jogot és kielégítési alapot szerezhessenek. Meggyőződése , ha a 
hiteltnyújtó tőke ily fedezetet nyer, bármely tőke szívesen f o g minden 
szerv nélkül is a bir tokos rendelkezésére állani. 

A bizottságnak harmadik, a tűzifa és e g y é b anyagok árvédelmére 
vonatkozó javaslatát, amely szerint egy vállalat venné át előre megálla
pított áron az önként felajánlott tűzifát, n e m tartja elég világosnak, mert 
a javasla t nem mutat rá, hogy miként volna az keresztülvezethető. A z ön
állóan működni kívánó erdőgazdaságoknak a tervezett megoldás következ
tében nem szabad hátrányba kerülniök. Bármely előjognak v a g y hasonló 
koncessziónak oly szervre va'.ó megszavazását, amelyről még azt sem 
tudni, hogy l k u k b ó l f o g állani s h o g y az mily vállalkozásra f o g j a átruházni, 
lehetetlennek tart ja. De nem tartja megengedhetőnek, hogy a szerv akár 
az Egyesül t Fabehozatali Rt., v a g y pedig más oly alkaulat lehessen, 
mely az import tűzifa lebonyolításával foglalkozik. A külföldi tűzifa be
hozatali kérdésének részletes megvilágítása után a bizottság javaslatával 
szemben, melyet a m a g a részéről nem talál elfogadhatónak, a következő 
konkrét indítványát terjeszti elő: 

Indítvány. 

1. Az Országos Erdészeti Egyesület mellett még egy külön szövetség 
vagy egyesület felállítását az Egyesüle t nem teszi magáévá é s ú g y az 
erdőgazdasági hitei, valamint az árvédelmi kérdések megoldását az Orszá 7 

gos Erdészeti Egyesület útján kívánja e lemi . 
2. Egyöntetűbb értékesítés és ezáltal a hazai fatermékek árnívón tar

tása, az erdőgazdaság rentabilitásának, valamint az ezzel j á ró n a g y hazai 
imi n k a a' ka', m aknák megmentése céljából az Egyesüle t szükségesnek tartja 
az erdőgazdaságok minél nagyobb számban való önkéntes tömörülését. 

3. A z erdőgazdasági hitel kérdését akkép tartja megoldandónak, te
gyen az Egyesület a kormánynál előterjesztést az, irányban, h o g y a jelen
leg fennálló biitelügyi törvények akként változtassanak meg , h o g y a ter
melési hitelekre nyújtandó kölcsönök erejéig a hitelezőik a kitermelt fa-



mennyiségekre törvényes és minden köz - és magántar tozás t mege lőző zá
l o g j o g o t és kielégítési alapot szerezhessenek. A z i lyen törvényes e lsőbb
séggel b í ró z á l o g j o g a z erdőbir tokos te lekkönyvében is fe l jegyzendő. 

4. A z Egyesüle t ragaszkodik július 2<3-án tartot t igazgató-választmá
nyi ülésének határozatához, mely szerint a tüz i fa impor t lebonyol í tása a 
hazai erdőbir tokos- és kereskedő-osztályból álló szerv által eszközöltessék, 
mely szerv azonban sem közvetve, sem közvetlenül hazai tűzi fára va ló 
hitelnyújtással, v a g y hazai tűz i fa értékesítésével n e m foglalkozhat ik . 

Tegyen az Egyesü le t a kormányhoz felterjesztést i ly szerv feláll í tása, 
illetve engedélyezése (miatt, me ly felterjesztésben külön is kiemelendő é s 
már előre is leszögezendő lenne, h o g y a tüz i fa impor t a behozandó meny-
nyiségek abban a mértékben va ló kontingentálása a lapján eszközölhető, 
amely mellet t a mindenkor rendelkezésre álló m a g y a r tüzifakészlet az 
ország határain belül feltétlenül elhelyezést talál. 

A behozatali kérdések elbírálásánál, va lamint a behozatalnak idősza
kok szerint való elosztásánál egyedül a hazai tűzifa elhelyezésének lehe
tősége szolgálna zsinórmértékül . 

Elengedhetet len feltételnek tar t ja az Egyesü le t a m a g y a r tűzifa ré
szére m a biztosí tot t védett p iacok továbbra leendő fenntartását . 

A z impor t tűzifa egységá ra esetről-esetre a hazai tűzifa árvédelme 
szempontjából ál lapí tandó m e g . A z impor t tűz i fa tekintet nélkül a f a ne
mére és választékára, csak egységes áron legyen fo rga lomba hozható . 

A z import tüzifa értékesítését végző szerv a tűzifát k izáró lag a legá
lis m a g y a r fakereskedelem útján hozhat ja fo rga lomba . 

A tüzi fa import lebonyol í tásá t eszközlő szerv, valamint annak ellen
őrzését eszközlő bizot tság főfeladatául a hazai fatermelés érdekeinek 
megvédése volna ki tűzendő." 

E g y b e n kér i az e rdőgazdaság egyetemes érdekében előterjesztett in
dí tványának e l fogadását . 

Báró Biedermann Imre V é s s e y fej tegetésével fog la lkozva megál la 
pítja, h o g y Vésseynek egyet len indoktól eltekintve ugyanaz a j avas la ta 
a megoldásra , min t a bizot tságnak. Egye t l en konkré t indoka az , h o g y 
nem tar t ja szükségesnek az erdőbir tokosoknak külön szervbe va ló tömö
rítését, mer t az erdőbir tokosok az Egyesüle tben tömörü lve vannak. A hi
telt i l letőleg a bizot tság javas la tában nincsen k idombor í tva , h o g y kire 
legyen a koncesszió ruházva. A koncesszió nyúj tásánál az érdekli csak, 
h o g y ez úton a bir tokosok érdekei megvédhetők-e? Vé leménye szerint 
minden alkalmat m e g kell ragadni a b i r tokosok érdekeinek védelmére. 
A szerv feláll í tásában nem lát kartelt . A szerv véleménye szerint 
nem kartel , hanem kizárólag védelmi eszköz. Az ország o ly hely
zetben van a fával , min t A u s z t r i a a marhával . ) A kérdést csak 
behozatallal lehet megoldani . A z e rdőgazdaság is a mezőgazdaság-
sorsára f o g ju tni , ha n e m cselekszik. A bizot tság nem fogla lkoz
hatik addig a részletkérdésekkel, amíg az ál ta lános elvben n e m tör tént 
döntés. A miniszter tanács a cseh kompenzációs megál lapodás kérdésének 
tárgyalásá t elhalasztotta, mer t vá r j a a javas la to t . H a sokáig késleked
nek, a j avas la t nélkül dönt a kormány . A b izot t ság a j avas la t e l fogadása 
után a részletkérdéseket f o g j a le tárgyalni . Javasol ja a b izot tság által 
előterjesztett j avas la tnak az e l fogadását . 

Báró Prónay György a kérdéssel kapcsolatban a következő m e g j e g y 
zéseket teszi. A szabad kereskedelem kérdését illetően határozot tan ki
jelenti , h o g y a mai v i lágviszonyla tban i ly kis országban szabad keres
kedelemről egyál ta lában n e m lehet beszélni. Ez vi ta t á r g y a nem lehet . 
A behozatal és értékesítés kérdésében véleménye szerint b izonyos szabá
lyozásra van szükség. Tény , h o g y kereskedelmi szerződést csak akkor tu
dunk kötni, ha a fabehozatal i engedélyezzük. Ebből az adot tságból kiin-



dúlva következik, hogy a behozatalt úgy kell szabályozni, hogy egészség
telen versenyt ne támasszon. A külföld ilyen esetben, mint pl. Svájc a búzá
val tette, monopóliumot léptet életbe. H a a behozatallal az á r szabályo
zását kívánják elérni, a behozott fának oly kézbe kell jutnia, amely azzal 
nem fog üzérkedni. Csodálkozik azon, hogy akörül folyt a vita, hogy a 
fát az erdőbirtokosok összessége, vagy pedig mások kapják-e meg. Utal 
arra a jelenségre, hogy amikor bizonyos monopólisztikus megoldás volt 
előtérben, a fa ára emelkedett. A z Egyesület cél ja az árrombolás meg
akadályozása. A szerv létesítése árpolitikát f o g csinálni. A maga részéről 
amellett van, hogy ne az Egyesület , hanem egy különálló szerv útján 
oldassák meg a kérdés. Meg van róla győződve, hogy a hitelkérdés is meg
oldódik abban az esetben, ha a kormány a koncessziót a szervre ruházza. 

A bizottság javaslatát alapelveiben elfogadásra ajánlja. 
Gróf Hadik János elnök nem osztja mindedben Biedermann báró állás

pontját. H o g y az erdő- és mezőgazdaság rossz helyzetben van, nem két
séges, csak a segítés eszközei vitásak. Nem olyan szervről lesz szó, amely 
a faárakat diktálni fog ja , hiszen a fa ára a kereslet és kínálat szerint 
alakul. A fő, hogy se a kínálat, se a behozatal ne legyen nagy s ne tegye 
kétségessé a rentabilitás kérdését. A kormányzatnak a szerződések köté
sénél ügyelnie kell arra, hogy csak annyi fát engedjen be, amennyire 
szükség van. Elvárja , hogy oly intézkedések történjenek, amelyek a kül
földi tűzifa beözönlését és az árak letörését megakadályozzák. Véleménye 
szerint a kormány ezelőtt nem törődött a kérdéssel, s nem hallgatta meg 
az egyesületet. Reméli, hogy a kormány a románokkal kötött megállapo
dást is meg fog ja változtatni. Mindezekhez kapcsolódik a hitel kérdése, 
amely csak az ingó jelzáloghitel-javaslatoknak életbeléptetésével oldható 
meg. Ha biztosítva lesz, hogy a fát a hitelező le is foglalhatja, akkor 
kérdéses, hogy a hitelnyújtást csak egy szerv útján lehet-e csak bizto
sítani, v a g y bárki más is nyújthat hitelt, aki a fát leköti. Ekkor azonban 
nincsen szükség egy külön szerv hitelnyújtására. E g y szerv felállítása 
esetén minden bizonnyal a földmívelésügyi kormány fog ja az árakat előre 
megállapítani. A szervnek nyújtandó monopóliumot nem lehet detailnak 
minősíteni. Utal a vasúti ta lpfák termelésére, ahol a kormánynak mód
jában áll a talpfaárak szabályozásával a kitermelést a birtokosok ré
szére lehetővé tenni. A létesülő szervre könnyen rá lehet majd fogni , hogy 
kartel. A segítés céljából oly módozatot kell. keresni, amely mindenkit 
megnyugtat . A birtokos követelheti, hogy rentábilis áron termelhessen. 
Ha a szervnek csak irányadás a célja, akkor nincsen szükség szervre. 
Tisztázandó volna az is, hogy ez a szerv, amelyikre a kormány ráoktro
jálhatja, hogy a fát milyen áron vegye át, milyen kedvezményeket nyújt
hat. Kívánatosnak látná, ha a javaslat tervezői erre is felvilágosítást 
adnának. 

Báró Biedermann Imre elnök úr szavaira válaszolva úgy látja, hogy 
őnagyméltósága a szerv felállítását szükségtelennek tartja. A maga ré
széről ellenvéleményen van, mert a hitelnyújtás maga nem tudná az ára
kat stabilizálni. A mai bizonytalanságban a kereskedő sem tud helyesen 
kalkulálni. A szerv, amely azonban nem lehet altruista szerv, lesz hivatva 
a nehézségek kiküszöbölésére. A szerv véleménye szerint nem jutna túl
zott nyereséghez, mert a kormányzat megállapítaná, mennyiért veszi és 
mennyiért adná a fát. A szerv a behozatali koncesszió birtokában egy 
finansier (finanszié) útján bonyolítaná le a f a adás-vételét. A z itt jelent
kező spannung egy részét kívánják biztosítani anélkül, hogy ár-emelésére 
törekednének. A z Alföld-fásítást is támogatni akarják. Elgondolásuk sze
rint a bir tokos a fáját j o b b vevőnek is eladhatja. A praxisban a szerv 
nem is f og sok fát átvenni, mert a kereskedelem fogja azt tovább is el
végezni. A kereskedelemnek az árak biztosítékot fognak nyújtani az árak 
alakulása tekintetében. 



Báró Prónay G y ö r g y ismételten felszólalva elnök úrnak a romén szer
ződést illető megjegyzésére elismeri, h o g y a román szerződésben a szük
ségnél nagyobb kontingens lett biztosítva. A beállott kormányválság miatt 
azonban ezen. már nem tudott segíteni. Egyébként as a meggyőződése , 
h o g y a létesítendő szervbe nem juthatnak be olyan uinbeiek, akiknek a 
nyerészkedés lenne a célja. Utal a Vuk-fé le javas la t ra , amely a külföldi 
f a behozatalát a belföldi felvásárláshoz k íván ja kötni. Vé leménye szerint 
ezt a szerv minden további nélkül megcsinálhat ja . 

Aj tay Jenó' azt hangoztat ja , h o g y a szerv gondolata az erdőbir tokosok 
körében már előzetesen ki vo l t alakulva, ő csak mint szükséges rosszat 
javasol ta . A hitelt a szerv létesítése esetén biztosí tva látja. Til takozik az 
ellen, hogy a szervet kartelnek tekintsék. A z árrombolás t k izárólag a 
kényszerkínálat okozza. A szerv felállí tásával a bajokon kívánnak tegí-
teni. A Véssey által felhozottak csak bomlasztván hatnak. A hitel, bár
mily formában kívánják is biztosítani, jönni f og . E g y vál lalatot sem 
akarnak tönkretenni, sem üzletkörét elrontani. É p p ő javasol ta , h o g y a 
M a g y a r Erdőbir tokosok Rt . út ján bonyolí tsák le a kérdést. 

Báró Waldbott Kelemen szintén az elnök úr aggályai ra reflektálva 
közli, h o g y a bizottság nem akart meddő munkát végezni és ezért előzőleg 
az illetékes fórumoknál tájékozódást szereztek, A földmívelésügyi minisz
ter úr szimpátiával fogadta a javasla tot és já rha tó útnak találta. A rész
letkérdésekkel a bizottság előzetesen, mielőt t az általános elvek felett dön
tés nem történt, nem foglalkozhatot t . Amennyiben a javas la to t általános
ságban elfogadják, akkor a bizot tság a részletekre is kiterjeszkedő javas 
latot is ki fog ja dolgozni . Kér i a választmánynak az általános javasla t ra 
vonatkozó döntését. 

Gróf Hadik János elnök által elrendelt szavazás után az igazgató
választmány tú lnyomó többsége az árvédelmi bizot tság javas la tá t e l f o 
gad ta azzal a kiegészítéssel, h o g y a bizottság a részletkérdéseket is dol
gozza ki és terjessze azokat is a válasz tmány elé. 

Báró Biedermann Imre indí tványára az igazgató-válasz tmány báró 
P r ó n a y G y ö r g y ö t is felkéri arra, h o g y a bizottság munkájában részt
vegyen . 

A z államvasúti szállítások ügyében az igazgató-válasz tmány az idő 
előrehaladott vol tára való f igyelemmel olyképpen határoz, h o g y e kérdé
sek még ez év december havában tar tandó választmányi ülésén t á rgya 
landók le. 

A mellékelt 1932. évi zárszámadást és 1933. évi költségvetést az igaz
gató-válasz tmány egyhangúan e l fogadta . 

Ügyvezető ezután f igyelemmel arra, h o g y az egyesületnek, mint az 
e rdőgazdaság egyetlen országos je l legű társadalmi érdekképviseletnek más 
hasonló társadalmi egyesületektől eltérőleg, m é g mindig nem sikerült a 
törvényhozás felsőházában helyhez jutnia, azt indí tványozza, h o g y for 
duljon az egyesület újabb felterjesztéssel a kormányelnök ú r és a fö ld
mívelésügyi miniszter úr őexcel lenciájához aziránt, h o g y az egyesület ré
szére a felsőházban két tagú képviseletet biztosítsanak o lyformán, h o g y 
azok közül egyik az erdőbirtokos urak, másik pedig az oki. e rdőmérnökök 
sorából legyen kiküldendő. 

Min thogy továbbá az e rdőgazdaság a csonkaország je len és jövendő 
gazdasági életben n a g y o n is fontos szerep betöltésére van hivatva, a 
jelenlegi kormányza t p rog rammjáva l kapcsolatban, amely a gazdaság i 
ba jok orvoslását tűzte ki célul , indí tványozza, h o g y fo rdu l jon az egyesü
let újból emlékirattal ú g y a kormányhoz , min t a tö rvényhozás mindkét 
házához, küldje m e g azt az emlékiratot a képviselő és felsőházi t a g urak 
mindegyikének, s iparkodjék a napisaj tóban is p ropagandá t indítani 
azok mellett a k ívánságok mellett, amelyek teljesítését az e rdőgazdaság 



védelme és fejlesztése érdekében elengedhetetlenül szükségesnek tart. A 
kívánságok a következők vo lnának : 

1. A z Alföld-fás í tásnak és a kopárok erdősítésének az angol és olasz 
mintákhoz képest megfelelő, hosszabb időre előre biztosí tot t prograimm 
keretében való megoldása . 

2. A z erdőterületek szaporí tásának minden lehető eszközzel való elő
mozdítása. 

3. Tarifál is , v á m és forgalmiadó-védelem a m a g y a r erdőgazdaság 
termeivényei részére. 

4. A külföldi fabehozatalnak olyan értelemben és o lyan mértékig 
va ló korlátozása, h o g y az a m a g y a r e rdők termékeinek könnyen és meg
felelő áron való elhelyezését ne hátráltassa. 

5, Különleges védelmi intézkedések a m a g y a r erdők műfatermékei-
nek elhelyezése érdekében, 

6. A z erdőgazdasági , illetőleg termelési hitelnek az árvédelemmel 
összeegyeztethető módon leendő megoldása , h o g y a m a g y a r termelő
munka jövedelmezőségét a jövőben is biztosítani tudjuk. 

7. Adórendszerünk o ly módon v a l ó átalakítása, h o g y a nemjövedel
mező, v a g y gyengén jövedelmező erdőbir tokok a szabályszerű számadá
sok bemutatása a lapján megfelelő adókedvezményhez juthassanak. 

Ezeknek a kérdéseknek a megfelelő megoldása a ránylag rövid idő 
alatt lehetővé tenné véleménye szerint azt, h o g y a gazdasági életünkre 
káros nagymérvű külföldi behozataltól mielőbb felszabaduljanak. 

A z igazgató-választmány mind a két indí tványt egyhangúan e l fo
g a d j a és azok értelmében határoz. 

Több t á rgy nem lévén, elnök az ülést bezárja. 
K. m. f. 

J e g y z ő k ö n y v 
az Országos Erdészeti Egyesületnek Budapesten az egyesület Székházában 

1932. évi december hó 3-án d. u. 4 órakor tartott rendes közgyűléséről. 
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Arthur , Jeszenszky Ferenc, Kál lay Árpád, Kall ivoda Andor , Kal l ivoda 
György , Kaltenbach Ferenc, Kardos Kálmán, Katona Lász ló , Kelemen T i 
vadar, Keiner Rezső, K e m é n y Lajos, Kiss Zoltán, K o m á r o m i László , Kral l 
János, Krause Ágos ton , Krizmanits Ferenc, Lengye l Viktor , Leicht Ottó, 
Lőv Jenő, Lux Zoltán, Márk Pál , M a g y a r keményfaipari r. t. megbízot t ja 
Mat tyasovszky Emil , Matusovits Péter, Mayer Aurél, Modrov ich Ferenc , 
Molcsányi Gábor, Mutnyánszky Jenő, Neményi Ferenc, Onczay László, 
Orosz Antal , Osztroluczky Géza, Osztroluczky Miklós, Palla Zoltán, Papp 
Béla, Papp Zoltán, Párnái Attila, Pász thory Ödön, Po lgá r Testv. , Pethe 
Lajos, Petr icsek István, Rácz Géza , Rappensberger A n d o r , Riedl Gyula, 
Riedl László, Ringhoffer Sándor, Róth Gyula, Rothauser L ipó t c é g m e g b . 
Rusznyák Győző, Schmied Ernő, Schmidt Káro ly , Seemann Ferenc, Spa
nyol Géza, Szabó Benedek, Szi lágyi Ernő, v. Szi lágyi I l losvay La jos , 



Szmodics Kázmér , Szy Géza, Takács János , Tá rczy Pál , i f j . Te leky József 
gróf , Tilesch L e ó , Uher József, Urbanszky István, Vel ics Gyula, V e r m e s 
Imre , Vető Gyula , V u k Gyula, W a l l a Ferenc, Weiner t Tivadar , dr. Win te r 
Rudolf , Wiitt Lajos , Z o l o m y Imre , Z s o m b o r y Ignác, Z ü g n Nándor és m é g 
sokan. 

Gróf Hadik János elnök: T . K ö z g y ű l é s ! Ü d v ö z l ö m a k ö z g y ű l é s 
m e g j e l e n t t ag j a i t . A z O r s z á g o s Erdészeti E g y e s ü l e t k ö z g y ű l é s é t ke l lő
k é p e n m e g h i r d e t t ü k . A z i t t m e g j e l e n t t a g o k száma b i zony í t j a , h o g y a 
k ö z g y ű l é s ha tá roza tképes . 

A j e g y z ő k ö n y v h i t e l e s í t é sé re f e l k é r e m A j t a y J e n ő és I r i n y i 
A u r é l u raka t . 

K é r e m B í r ó Zo l t án Ő m é l t ó s á g á t , l e g y e n sz íves f e lo lva sn i a m i 
n i s z t é r i u m o k és e g y e s e g y e s ü l e t e k r é szé rő l m e g j e l e n t U r a k n é v s o r á t . 

Biró Zoltán ügyveze tő : A fö ldművelésügyi miniszter Ura t P a p p Béla 
miniszteri tanácsos úr, a vallás é s közokta tásügyi miniszter urat Kársai 
Károly gazdasági főtanácsos úr, a kereskedelmi miniszter urat dr. Sa -
massa Auré l h. államtitkár űr, az Országos Mezőgazdaság i Kamará t g r ó f 
H o y o s Miksa elnök úr, az Országos M a g y a r Gazdasági Egyesüle te t Székács 
E lemér alelnök ú r és Fabricius Endre ügyveze tő - igazga tó úr, a Budapesti 
Mérnöki Kamará t Kossalka János elnök úr , a M a g y a r Mérnökök és Építé
szek Nemzet i ^Szövetségét Pethe La jos elnök úr és iSzmodits K á z m é r ü g y 
vezető-elnök úr, Budapes t Székesfőváros t Gsizmazia László tanácsos úr, a 
Bányamérnöki és Erdőmérnöki Főiskolá t Feke te Zoltán rektor úr, a Tisza
jobbpar t i V á r m e g y é k Erdészet i Egyesüle té t báró Waldbo t t K e l e m e n elnök 
ár , a Felsődunántúli Erdészet i és Vadászat i Egyesüle te t Rimler Pál elnök 
úr, a Déldunántúli Erdészeti és Vadászat i Egyesü le te t Földvári Miksa er
dő igazga tó úr képviselik. 

Gróf Hadik János elnök: A z i t t megje lent képviselőket szívesen üd
vöz löm. N a g y o n köszönjük, h o g y sz ívesek voltak ide elfáradni és k ö z g y ű 
lésünkön résztvenni. 

T . K ö z g y ű l é s ! ; A mai n a g y gazdaság i vá l ság a gazdaságnak egy ik 
fontos ágát, az e rdőgazdaságo t is sú lyosan érinti. A gazdaságnak ez a z 
ága feltétlenül hathatós támogatásra szorul, ha nem akarjuk azt, h o g y az 
erdőgazdaság jövedelmezősége is o lyan a lacsony fokra száll jon le, h o g y 
m é g teirmékeinek előállítási költségei se legyenek fedezve és í g y az, erdő
gazdaság visszafej lődjék. 

A z Országos Erdészeti Egyesü l e t az évek hosszá során át állandóan 
hangoztat ta mindazokat a kívánságokat , amelyeiknek teljesítése szükséges 
ahhoz, h o g y az, e rdőgazdaságo t megerősí tsük, jövede lmezőségé t biz tosí t 
suk. Ilyen kívánságok a műfatermékek fo rga lmi adójának kérdése, a kül
földi iműfa- és tüzifabehozatalnak megfe le lő szabályozása , i l letőleg m e g 
felelő korlátozása, az, alföldi fásítás kérdése. Ezeke t a kérdéseket m i n k már 
r égó ta szorgalmaztuk, sajnos azonban edd ig csak résziben találtak meghal l 
gatásra , ú g y , h o g y ezeket a k ívánságokat minden egyes a lka lommal ismé
telnünk kell, h o g y végre m é g i s e redményt tudjunk elérni. 

A m i a műfának és tűzifának behozatalát illeti, n a g y o n j ó l tudjuk^— 
hiszen közgyűléseinken és választmányi üléseinken számtalanszor szóba 
került ez a kérdés, — h o g y az erdőbir tokosok és mindazok, akik az erdő
gazdaságban érdekelve vannak, belátják, h o g y b izonyos áldozatokat kell 
hozn iok az egész, gazdasági élet érdekében. Ezeke t az áldozatokat szíve
sen meghozzuk , ha ezáltal lehetővé tesszük azt, h o g y ugyanakkor b iz to
sítsuk a mezőgazdasági termékek kivitelét. 

H o g y mi lyen nehézségekbe ütközik mezőgazdaság i feleslegeink kivi
tele a szomszéd államokban a mostani autartikus berendezkedések köve t 
keztében, azt bővében m a g y a r á z n o m nem kell. Sajnos, m a már ott tartunk, 



hogy csak rekompenzációs úton tudunk valami eredményt elérni. Hogy 
•a mezőgazdaság bizonyos terményeinek, sertésnek, marhának és egyéb 
termékeknek kivitelét a kormány a legjobban tudja biztosítani a szom
széd államokkal kötendő szerződésekben, rekonipenzációként bizonyos mér
tékig teljesítenünk kell a szomszéd országok 'kívánságait, ezek pedig a 
l egnagyobb súlyt helyezik sajnos, fájuknak ide való behozatalára. Ter
mészetes dolog, hogy annak az áldozatnak, amelyet az erdőgazdaság ilyen 
módon a mezőgazdaság érdekében hoz, arányban kell lennie avval az 
előnnyel, amelyet ezáltal a mezőgazdaság számára biztosítani lehet. Ez 
egyik előfeltétele ennek. 

A másik pedig, amit fel kell említenem, az, h o g y nézetem szerint 
e g y kézbe kellene vennie az összes rekompenzációs üzleteket és a kiviteli 
és behozatali kérdéseket 'egyöntetűen kellene kezelni, mer t a z eddigi keze
lés módszere nem volt kielégítő.-Nem volt kielégítő azért, mert lehetetlen 
dolog, h o g y különféle hivatalok más-más helyeken intézik a különböző 
ügyeket. Remélem, hogy a kormány a közeljövőben olyan intézkedéseket 
f o g életbeléptetni, amelyek lehetővé teszik ennek az egész kérdésnek e g y 
öntetű kezelését. 

A tüzifabehozatal kérdése a mai közgyűlésen szóba f o g kerülni. A 
választmány ugyanis kiküldött egy albizottságot, amelynek feladata az volt, 
h o g y tanulmányozza, miképpen 'lehet a tűzifa árát stabilizálni és lehetővé 
tenni a tűzifa megfelelő, értékesítését. 

Bocsánatot kérek, hogy szaggatottan beszélek; meglehetős lázam 
van s ez az oka ennek. 

A műfabefaozatal természetesen függ a különféle szerződésektől, ame
lyeknek megkötése most van folyamatban. Ez a kérdés szintén előtérben 
van s ezzel külön kell foglalkozni. A z a bizottsági javaslat, amelyet 
majd elő fognak terjeszteni a mai tárgyalás során, alkalmat f o g adni a 
közgyűlés tagjainak arra, h o g y ehhez a kérdéshez is hozzászóljanak. 

Kifogásunk, még pedig a legnagyobb mértékben indokolt ki fogásunk.a 
műfa kérdésben az, 'hogy amikor a magya r müfá t forgalmiadó és mindenféle 
más tételek terhelik, ugyanakkor a külföldi műfa forgalmiadó nélkül j ö n be, 
sőt, ha az eladó a fogyasztóval közvetlenül lép érintkezésbe, akkor teljesen 
forgalmiadó mentes és így 3—12%-os védelmet élvez a m a g y a r műfával 
szemben. A magya r műfát tehát a vám és forgalmiadó kérdésének rende
zésével, tarifális isegítséggel és a külföldi keményfabehozatal legmesszebb
menő korlátozásával igenis, m e g lehet védeni. Ezeket az intézkedéseket 
várjuk mi a kormánytól . 

A gömbfa behozatalát bizonyos mértékben nem lehet és nem szabad 
akadályozni, mert hiszen nagy érdek, h o g y a magyarországi fűrészek 
prosperáljanak, ezeknek pedig mai megcsonkított állapotukban sajnos, 
nem tudunk annyi hazai gömbfá t szállítni, hogy őket megfelelően f o g 
lalkoztatni lehetne, különösen nem olyan mértékben, h o g y kapacitásukat 
egészen kihasználhatnák. Természetes dolog, hogy a szomszéd államok is 
mind azon vannak, h o g y ők maguk dolgozzák fel nyersanyagaikat. Ebben 
a kérdésben engednünk nem szabad, mert hiszen a magyar fűrészipar 
fenntartása.nagyon fontos és feltétlenül kell, h o g y mi a m a g y a r fűrész
ipart is megvédjük. Ugyanakkor természetesen f igyelemmel kell lennünk 
a fogyasztó közönségre is és az árpolitikánál f igyelemmel kell lennünk a 
feldolgozó iparra is. Nem lehet egyoldalú álláspontokat elfoglalni; a bölcs 
kormányzás éppen abbóí áll, h o g y a különféle érdekeket harmóniába kell 
hoznunk, igyekezni kell a harmonikus együttműködést elérni és a gaz
dasági élet minden egyes ágazatát igyekezni kell egymással megfelelő 
arányba, hozni. 

H o g y milyen hátránnyal jár, hogy a fabehozatálnál ezek a különös 
magyar erdőgazdasági érdekek nem vétettek f igyelembe, annak fényes 
bizonyítéka az a szerződés, amely annak idején Romániával köttetett a 



amelynek alapján akkor 45.000 vágón, m a pedig l e fokozva talán 35.000 
vágón tűzifa, tehát lehetetlen menny i ségű tűzifa hozható be M a g y a r o r 
szágba e g y olyan országból , ahova kivitelünk jó fo rmán al ig van, v a g y 
legalábbis nagyon csekély mennyiségben van, v iszonyí tva a Romániából 
ide irányuló behozata lhoz. E g y - k é t ipa rág támogatása érdekében n e m 
lehet é s nem szabad a fatermeléist, az e rdőgazdaság érdekeit i lyen mér 
tékben feláldozni. A inai közgyűlésnek alkalma lesz arra — lega lább is 
bátor leszek indítványozni .— h o g y ebben a kérdésben is fordul junk f e l 
irattal a kormányhoz , amely feliratban kérjük, h o g y a .román szerződés
nek ezt a pontját változtassa m e g . (Élénk helyeslés.) A z t faiszem, h o g y 
a kormánynak erre m e g v a n a módja , megvannak az eszközei . Er re fe l 
tétlenül szükség van, m e r t n a g y o n jól tudjuk, h o g y mindenféle mester
séges eszközt el lehet kerülni az árszabályozásnál , ha a kínálatot lecsök
ken tik. 

A hazai tüzifatermelés csökkentése nem álll érdekünkben, ellenben ér
dekünkben áll csökkenteni a külföldi behozatal t , amit m e g is lehet tenni. 
Annak ellenére, h o g y az erdőgazdaságnak — mint e lőbb emlí te t tem — a 
mezőgazdaság érdekében áldozatokat kell hoznia, még i s -szem előtt kell 
tartani az e rdőgazdaság érdekeit és csak addig a határ ig lehet megen
gedni a behozatal t , amely határig lehetetlenné n e m válik az itthoni ter
melés rentabilitása. 

H o g y ez mennyire igaz, b izonyí t ják a következő adatok. 
1929-ben Romániából va ló behozatalunk 94 millió pengőt tett ki, R o 

mániába irányuló kivitelünk ped ig 47 mil l ió pengőt , 1930-ban behozata
lunk 73 mill ió p e n g ő volt , kivitelünk 29 mill ió pengő , 1981-ben ped ig b e 
hozatalunk Romániából 71 mill ió pengő, oda irányuló kivitelünk pedig 20 
millió pengő. Sőt 1932' első: fe lében behozatalunk Románálból 38 mil l ió 
pengő volt , kivi telünk p e d i g mindössze 7.5 mil l ió pengő . Látható tehát 
h o g y Romániába irányuló kivitelünk állandóan csökkenőben van, ezér t 
ebből a n a g y közgazdaság i érdekből és az ország financiális érdekéből^ is 
mindent el kell követnünk, h o g y a román behozatal megfe le lően csök
kentessék. H a f igye lembe vesszük, h o g y a Romániából hozzánk irányuló 
behozatalnak fele, több min t 16 mil l ió pengő értékben, az e rdőgazdaság 
termékeire esik — ami e g y m a g á b a n 2%-szerese Romániába irányuló ki 
vitelünknek, — akkor látjuk, mennyi re helytál ló ez a m e g j e g y z é s . 

Annak idején, amikor ez t a szerződést megkötöt ték , az Országos Er
dészeti Egyesü le te t m e g sem hallgatták. Remélem, h o g y a jövőben i lyen 
eset nem f o g előfordulni; hiszen mi , az e rdőgazdaságnak hivatott érdek
képviselete , azért vagyunk itt, h o g y bajainkat elpanaszol juk, javaslatokat 
tegyünk, h o g y a n lehet azokat orvosolni és ugyanakkor b izonyos f o k i g bí
rálatot is mondjunk azok felett a tervek felett , amelyeke t a kormány 
megvalósí tani kíván. A k i az hiszi, h o g y j ó úton j á r és el is találja az t az 
utat, amelyen járnia kell , annak sohasem lehet kel lemetlen a kri t ika és 
a bírálat. Reméljük, h o g y a jövőben az Országos Erdészet i Egyesü le tnek 
m e g f o g j á k adni ez t a hatáskört és lehetővé teszik, h o g y i lyen fon tos , 
é le tbevágóan fontos kérdésekhez hozzászólhasson. (Élénk éljenzés és taps.) 

A z egyesü le t tevékenységéről az egyesü le t ügyveze tő je , B i ró Zoltán 
Őmél tósága f o g jelentést tenni, rámutatva arra, h o g y mi lyen működés t 
fejtettünk ki. A m i k o r a közgyű lés t ezennel megny i tom, k é r e m Biró 
Őméltóságát , legyen szíves je lentését megtenni . 

Bi ró Zoltán ügyveze tő : Tisztel t K ö z g y ű l é s ! Nehéz , vá l ságos eszten
dőről kell beszámolnunk, hiszen a gazdasági válság, m e l y nemcsak Euró 
pán., de az egész lakott v i lágon végigseper , a m a g y a r e rdőgazdaságo t sem 
•hagyta érintetlenül. 

A z az árnyék, amit ebből a szempontból az elmúlt év előrevetett,, k o 
rántsem volt olyan sötét, min t ami lyen sötét helyzetet a tényleges v i szo
nyok kiváltottak. _ 

A munkát lanság terjedése, a fogyasz tásnak ezzel j á ró csökkenése, 



a 'hitelviszonyok soha nem képzelt leromlása, a mezőgazdaság és ipar 
katasztrofális helyzete nemcsak nálunk, de a szomszéd államokban is 
súlyos követelményeket támasztottak az erdőgazdasággal szemben is. 

M é g az a bir tokos is, aki j o b b időkben, teljesen indokolt beruházások 
érdekében óvatosan terhelte m e g birtokát, a mezőgazdaság súlyos válsága 
következtében erdőgazdaságát kényszerült erősebben igénybevenni, csak
h o g y az anyagi összeomlást elkerülje. 

E z a kényszerhelyzet-szűlte eresebb igénybevétel találkozott a kor
mányzatnak azzal a szándékával', h o g y a fatermelés fokozásával csök
kentse behozatalunkat és javítsa kereskedelmi mérlegünket. 

A z erdőgazdaság fakészleteinek fokozot tabb igénybevétele követke
zett tehát be , ami kettőis célt szolgál t : a birtokos megmentésé t és általá
nos gazdasági helyzetünk javítását különösen nemzetközi viszonylatban. 

N e m lehet azonban kicsinyelni emellett az t a szerepet sem, ami t az 
erdőgazdaság erőfeszítése a munkanélküliség csökkentése terén jelentett 
és jelent, mer t legalább 7— 8̂ mil l ió pengőre becsülhetjük azt a munka
bért, ami a termelés, közelítés, fuvarozás, berakás stb. c ímén a v idék 
munka nélkül szűkölködő lakosságának jutott és jut és amit eddig indo
kolatlanul a külföldnek fizettünk ki . 

A z eredményekről meglehetős tiszta képet kapunk akkor, ha külke
reskedelmi mérlegünknek keményfára vonatkozó behozatali tételeit és
pedig a tűzifát, a bányafát , a vasúti talpfát, a gömbölyű lombfát és a 
fürészelt lombfát az, utolsó n é g y évről egymás mellé sorozzuk. 

Természetes do log , h o g y az 1982 évre m é g csak az első kilenc hó 
nap adatai állanak rendelkezésünkre, azonban aligha követünk el számot
tevő hibát, ha az egész évi behozatalt ehhez a kilenc hónaphoz arányítva 
vesszük számításba, mer t hiszen különösen a gömbölyűfa-választékok b e 
hozatalát csak ebben az utolsó évnegyedben kötötték engedélyhez. 

A mennyiségi adatok mellőzésével csupán az értékadatok felsorolására 
szorí tkozom, mer t ú g y hiszem, h o g y ez a rész az, amelyik a tisztelt K ö z 
gyűlést jobban érdekli. 
Tűzifa: 

1928-ben 39.6 mil l ió 
1930-iban 27.4 „ 
1931-ben 11.3 „ 
1932-ben előreláthatólag . . . . . . . 7.5 „ 

Bányaf a: 
1029-ben 4.9 „ , 
1980-ban 3.4 „ 
1931-ben 3.3 „ 
19i3!2Hben . . . ; 2.8 „ 

Vasúti talpfa: 
1929^ben 4.5 „ 
1930-ban 3.9 „ 
1931-ben • • 1-2 , , 
19312-ben • . 0.1 „ 

Gömbölyű lombfa : 
1929-ben 2-8 „ 
1930^ban 1.7 „ 
19314>en 0.9 „ 
193i2^ben 0.4 „ 

Fürészelt l ombfa : 
1929-ben 4j3 „ 
1930-ban 2.6 „ 
19311.-ben 1.9 „ 
1932-ben 0.7 „ pengő. 



A m i n t ezekből a számadatokból kitűnik a bányafát kivéve a behoza
tali visszaesés mindenütt meghaladja a 75%-ot. 

Kétségtelen, h o g y az 1929 óta ezeknél a választékoknál összesen 44.6 
millió pengőt ki tevő visszaesésnek kb . felét az árak és a kereslet csökke
nésére kell visszavezetnünk, de m é g ebben az esetben is meghaladja a 
20 millió pengő t az a javulás, amit az e rdőgazdaság által hozot t áldozat 
a legnehezebb időkben külkereskedelmi mérlegünkben eredményezett . 

A z előző években, amikor m é g mezőgazdaságunk helyzete a mainál 
sokkalta j o b b vol t s amikor termény-fölöslegeink elhelyezése m é g sokkal 
kisebb gondot okozott , számszerű adatokkal mutat tuk ki azt, h o g y akár 
búza, akár liszt, akár állatkivitelünk mérlegszerű értékét v a g y pl. a vas 
ipari kivitelét, a behozott e rdőgazdasági termékek értéke jelentősen meg
haladta. 

A z 1932. év első 9 hónapjának külkereskedelmi mérlege szomorú bi
zonyítékát adja annak, h o g y ez a szerep a rendkívül súlyos gazdasági 
viszonyok következtében eltolódott éspedig m é g inkább a mezőgazdasági 
termelés hát rányára . 

A z elmúlt '9 hónap 244.3 mil l ió pengős behozatalával szemben kivi
telünk mindössze 233 mill ió pengő értéket képviselt s í g y kereskedelmi 
mérlegünk 11.3 mill ióval szenvedő, passzív. 

Evve l szemben az első 9 hónap fa- és faszénbehozatala 30.3 mill ió 
értéket jelent, tehát közel háromszorosát az egész mér leg behozatali 
többletének. 

H a ped ig hozzászámít juk ehhez m é g a papirbehozatalt a m a g a 16.5 
millió pengős értékével, a végösszegként mutatkozó 46.8 millió pengő több 
mint négyszerese behozatali több'etünknek. 

Ezzel szemben búza- és lisztkivitelünk mindössze 27.7 mi l l ió ; sertés-, 
zsír-, szalonna-, hús-, szalámi- és kolbászárukivitelünk, tehát a sertéste
nyésztés összes kivitele 20 9 mil l ió ; szarvasmarha tenyésztésünk kivitele 
állatban és vaiban 16 mil l ió p e n g ő ; baromfi- , toll- és tojáskivitelünk 23 
millió pengő értéket képviselt . 

N e m jobb a helyzet a vas- és génipari kivitel szempontjából sem, 
mert igaz ugvan, h o g y vi l lamos-gépekben, vasúti-kocsikban, vasárukban, 
vas-félgyártmányokban és gépekben 32.2 millió nengő értéket vittünk ki, 
mégis ha ebből az értékből a javítás céljára behozot t vasúti-kocsik 3.8 
millió pengős értékét teljes egészében, a nyersfémekben, szénben, gépek
ben és vasárukban behozot t 26.7 millió pengő értéknek pedig csak a 
20%-át voniuk Je azzal, h o g v ez részben csak az átmenő forga lomban sze
repelt, részben pedig az említett vasipari kivitel tárgyainak előállítására 
szolgált, akkor megállapíthatjuk, h o g y a vas - és géninar összes kivitelének 
értéke is messze alatta maradt fabehozata'lunk értékének. 

Hová tolódnának el ezek a számok, ha a m a g y a r erdőgazdaság erő
feszítése n e m csökkentette vo lna a fabehozatal t az előbb m á r emlí tet t 22 
millió pengőt meghaladó értékkel! 

Ú g y vélem tisztelt Közgyű lé s , nem vol t felesleges itt és ez alkalom
mal hivatkozni ezekre a számadatokra, mer t hiszen ezek a számadatok a 
legerősebb bizonyítékai annak, h o g y a maihoz hasonló nehéz gazdasági 
viszonyok közöt t m é g fontosabb szerep és hivatás háramlik az e rdőgaz
daságra, mint kedvező gazdasági v iszonyok mellett . 

Hiszen ha a m a g y a r többtermelés kereken 22 mill ió pengőre becsül
hető értékű faanyaga nem került volna ez évben piacra, abban az esetben 
52 millió pengő t meghaladó fabehozatalunk több mint 20%-át tette volna 
ki az összes behozatalnak az előző évek 11—14%-os arányszámaival 
szemben. 

De ugyanezek a számadatok igazol ják azt is, mennyire elhibázott vol t 
a közelmúltnak az a ,gazdaság i polit ikája, amelyik .13 éven át a leghihe
tetlenebb szűkmarkúsággal kezelte az erdőgazdaság fejlesztésére szűk-



séges hitelösszegek- -kérdését és mereven elzárkózott az- e rdők szaporítása 
és termelőképességük fokozása érdekében feltétlenül szükséges intézke
dések elől. 

Ezek az adatok igazolják azt is, mennyire indokolt és mennyire a köz 
érdekében álló vol t egyesületünknek ezekben az ügyekben való megmoz
dulása és mennyire szükség volna arra,, hogy az örökös halogatás politi
káját már egyszer cselekedetek váltsák fel . 

• Egyesületünk munkásságának igen számottevő részét éppen az adott 
helyeztből kifolyólag a gazdasági helyzettel kapcsolatos teendők kö
tötték le. • ••"'..••* 

A behozatal és a v á m o k kérdéseivel egyesületünk úgyszólván minden 
választmányi ülésen foglalkozott , ebben a tekintetben a műfajbehozatal 
terén eredményről is számolhatunk be , amennyiben az ezideig engedélyhez 
n e m kötött g ö m b ö l y ű fa -behozatalát a kormányzat ez év novemberétől 
kezdődőleg engedélyhez kötötte. 
, . Elismeréssel emlékezhetünk m e g a fürészelt és faragot t kemény-fa-
íermékek behozatala tekintetében a földművelésügyi minisztérium képvi
selői által a tárcaközi bizottságban kifejtett működésről, amely minden 
alkalommal lehetetlenné, kívánta tenni olyan árucikkek behozatalát, ame
lyek a belföldi fűrészeknél is kaphatóik. 

Műfaértékesítésünfc ennek dacára igen k o m o l y nehézségekkel küzd. 
És itt talán nem- lehet elzárkóznunk annak a megállapításától, hogy 

az elmúlt 6—8 évtized túlzott tölgy-kultusza nem váltotta be az elődeink 
és a magunk által hozzá fűzött reményeket. 

A különleges célokra való alkalmaztatás terén a vas és vasbeton tér
foglalása, a bútoripar és építőipar terén pedig az ízlés és igények válto
zása és különösen a vékony lemezeikkel borított cikkek térfoglalása csök
kenti állandóan a lassan növő, igen hosszú vágásfordulót igénylő tö lgy 
szerepét. 

A mai nehéz idők legerősebb bizonyítékai annak, h o g y a közvetlen 
közeli tömegfogyasztás ellátására való berendezkedés alkothatja a legreá
lisabb gazdálkodás alapját. 

Alkothatja pedig annál inkább, mer t a mennyiségi termelés ezekben 
a fanemekben és . választékokban többszörösen meghaladja azt, amit a 
tölggyel elérhetünk. 

Ú g y vélem ezért, h o g y tán m a a legindokoltabb ezt a kérdést éppen 
az .Országos Erdészeti Egyesületben felszínre hozni, amikor az eddig igen 
kevésre becsült, de rövid vágásforduló, mellett is aránytalanul nagyobb 
hozadékot nyújtó egyes kemény- és lágy-lombfák valamint a fenyőfélák 
tőára nemcsak eléri, de meghaladja a jómiinőségű tölgyesek főárát is, s 
amikor ezek elhelyezése a gazdálkodásnak a nehéz viszonyok dacára is 
sokkal .fceyesebb gondot okoz, mint az eddig többre értékelt tölgyé. 

A tűzifa helyzetével külön kell foglalkoznunk. 
Behozatalban a mennyiségi visszaesés. az. 1029. évvel szemben kb. 

76%-ot. tesz ki és. megállapíthatjuk azt,, h o g y ennek a visszaesésnek kb . 
egyharmad része esik a fogyasz tás csökkenésének rovására. 

A z első 9 hónap tűzifalbehozatala kereken 30.000 vasúti kocsirako
mányt tett ki, s ha m e g akarjuk állapítani azt, milyen mértékben vol t 
kártékony ez a behozatal a m a g y a r fa elhelyezésére, számot kell vetnünk 
azzal, .mennyi m a g y a r tűzifa mozgot t ez alatt az idő alatt az országban. 

A z ez évi május havában az állmerdészet által foganatosí tot t össze 7 

írás szerint az országban 125.0001 vasúti kocsirakomány olyan tűzifa állott 
rendelkezésre, ami vasúton vagy hajón került volna elszállításra. 

A z igazgatóválasztmány határozatából ki folyólag egyesületünk fö l 
kérte, az . erdőbirtokosokat, . h o g y november, hő. 15-ével rendelkezésre állott 
készleteiket .egyesületünkkel közöljék. 

H o g y az összeírás ugyanazon az alapon történjék,, mint tavasszal, á 



földművelésügyi minisztérium erdészeti 'hivatalai voltak szívesek imagufcra 
vállalni azt, h o g y ezeket az összeíró íveket ugyanazoknak küldik meg , 
akiknek a statisztikai hivatalhoz intézett bejelentései alapján az első ösz-
szeírás történt. 

N o v e m b e r 20-áig kértük a kimutatások beküldését s a hó' v é g é i g be 
futott .kimutatások szerint összesen kerefcszámban 61.000 vasúti kocs i 
rakomány tűzifa áll rendelkezésre, amiből kereken 46.000 vasúti kocsi ra
komány olyan, ami vasúton kerül szállításra, ebből kereken 29.000 vasúti 
kocsirakomány már fogyasz tóknak v a g y kereskedőknek van eladva, ellen
ben 17.000 vasúti kocs i rakomány áll eladatlanul a hír tokosok rendelke
zésére. 

79.000 vasúti kocs i rakomány tűzifa, vagy i s a tavasszal kimutatot t 
készletnek 65%-a november 15-ig elszállítást nyert , 86 % az, ami m é g el
szállításra vár, amiből min tegy 14% a bir tokosok, 21 % ped ig kereskedők 
v a g y fogyasztóik tulajdonát alkotja, i l letőleg részükre le van kötve . 

Ezekből az adatokból ki tetszőleg az elszállítás mérve megfele l a nor
málisnak és ha az elmúlt időszak szállított mennyiségei t vesszük alapul, 
a jövő év július közepére a m a g y a r fának el kell f ogyn i a . 

Maga a rendelkezésire álló mennyiség azonban m é g mindig akkora 
tömeg , h o g y a behozatal kérdését a l egnagyobb óvatossággal kell kezel
nünk s továbbra is fenn kell tartanunk azt a kívánságunkat, h o g y az en
gedélyezés csak faónapról-hónapra a rendelkezésre álló belföldi készleteik 
arányában történjék. 

A m a g y a r tüzifatermelés érdekei szempontjából az volna a legkívá
natosabb, ha a román szerződés — amint arra az elnök Úr Őexcellenciája 
megnyitójában rámutatni méltóztatott — nem volna érvényben, i l letőleg 
fölbontanák, amely esetben az autonóm vámtar i fa 50 aranykoronás vám
tétele önmagától lépne életbe. 

Bár ezek a tények az e rdőgazdaság helyzetét n e m tüntetik fel telje
sen vigasztalannak, még i s a l e g n a g y o b b aggoda lommal nézhetünk a j ö 
vendő elé abban az esetben, ha a kormányza t n e m talál m ó d o t arra, h o g y 
az egyesület által már töfabízben kér t termelési hitel lehetővé tételével a 
magya r e rdőgazdaságot ellenáMóképessebbé tegye . 

M é g mindig n a g y azoknak a bir tokosoknak a száma, akik megfe le lő 
forgó- tőke faiján és szorult helyzetben, kénytelenek jelentős fakészlete-
ket akár tövön, akár termelt állapotban bármilyen áron is eladóvá tenni. 

A mostani bizonytalan helyzet és a nehéz pénzviszonyok közepette az 
ilyen tételek igen erősen leszorítják az egyes faválasztékok piaci árát, s 
feltétlenül nehezítik azoknak a bir tokosoknak a helyzetét is, akik abban 
a helyzetben vannak, h o g y a termelt fát hosszabb v a g y rövidebb ideig 
tartani tudják. 

A z egyesületet nem vezette és n e m vezetheti más cél akkor, amikor 
a m a g y a r fa termékek árszintjét védeni iparkodik, min t a jövede lmező 
fatermelés lehetőségének biztosítása, m e r t az o lyan termelési ág , amely 
jövedelmet felmutatni nem tud, rövidesen elsorvad s a m a g y a r e rdőgaz
daságnak erre a sorsra ju tása évről-évre száz mill iós terhet je lentene az 
egész m a g y a r közgazdaságnak. 

A műfaértékesítés kérdésénél feltétlenül sokkal ha tékonyabb állami 
támogatásra van szükség s az a m e g g y ő z ő d é s e m , h o g y h a a kormányza t 
m á r most köztudomásra hozná azt a szándékát, miszerint göbbö lyű és fű
részelt kemény lombfa behozatalát a j ö v ő évben nem haj landó engedé
lyezni, a kereslet ezek iránt az anyagok i ránt azonnal megindulna. 

Ennek az intézkedésnek a szükségességére az elmúlt év fo lyamán 
már külön felterjesztésben mutat tunk rá, s ezenkívül is több esetben kér
tük egyes faválasztékok behozatalának teljes visszaszorítását. 

A tűzifaértékesítés terén a tar i fakedvezményre vonatkozólag m e g 
állapíthatjuk azt, h o g y azok a reménységek, amelyeket a m a g y a r tüzifá-



nak a távolabbi alföldi piacokon való térfoglalásához fűztünk, meglehe
tős mértékben beváltak, mer t a rendelkezésünkre álló adatok szerint, kü
lönösen s Dunánbúlról, jelentős készletek jutottak el az Alfö ld déli és 
keleti részeire is. 

A rövidebb távolságok fuvardíjának ez év tavaszán történt felemelése 
azonban különösen a budapesti , valamint az Al fö ld északi részén fekvő 
piacokon ma is érezteti káros hatását és számottevően csökkenti a ma
g y a r fa versenyképességét . 

Ezeknek a díjtételeknek a mérséklése tehát továbbra is p rogrammunk-
ban kell, h o g y maradjon. 

Mint külön eredményről számolhatunk be a tűzifából aprított, köte
gel t f a dí jkedvezményéről . 

H a nem is sikerült erre a választékra teljes egészében a nyers tűzifa 
fuvardí já t biztosítani, a nyúj tot t kedvezmény mégis lehetővé teszi azt, 
h o g y a legtávolabbi vidékek fenyő v a g y l ágy lomb tűzifája ebben az alak
ban versenyképes áron kereshesse fel a budapesti és egyéb nagyobb pia
cokat. 

Külön köszönettel kell itt adóznunk a földművelésügyi minisztérium
nak erélyes és hatékony közbenjárásáért, amellyel nemcsak a tarifaked
vezményre vonatkozólag egyszer már elutasított kérésünk részleges tel
jesülését tette lehetővé, de a kötegelt tűzifát a behozatalból teljesen ki
szorította. 

A z egyesület kifelé i rányuló tevékenységének legnagyobb részét ezek 
a gazdasági teendők kötötték le, mer t nemcsak általános érvényű felter
jesztésekkel fordul t a kormányhoz, de egyes konkrét panaszok elintézését 
is iparkodott előmozdítani éspedig több esetben sikerrel. 

A z egyesületünkkel rokon szakmák egyesületi életében szintén ki
vette egyesületünk a maga részét, amennyiben azoknak gyűlésein v a g y 
egyéb összejövetelein magá t minden alkalommal képviseltette. 

Ugyancsak a lehetőség mérvéhez képest kivette a részét a m a g y a r 
erdőgazdaságot érintő hivatalos tárgyalásokból is, s iparkodott az erdő
gazdaság érdekeit tőle telhetőleg megvédeni. 

Köszönettel kell itt megemlékeznünk az elnökségről és különösen az 
Elnök Úr őexcel lenc iá járó l , valamint azokról a felsőházi tag és képviselő 
Urakról , akik szívesek vol tak az erdőgazdaság ügyei t a parlamentben is 
felkarolni és szóvá tenni. 

H a ezek á felszólalások nem is hozták meg az annyira kívánatos ered
ményt , minden esetre alkalmasak voltak arra, h o g y feltárják a m a g y a r 
erdőgazdaság nyi tot t sebeit és legalább ideiglenesen rátereljék a köz 
f igyelmét az ezzel kapcsolatos fontos gazdasági kérdésekre. 

Egyesületünk taglétszáma az elmúlt évben új tagok belépése követ
keztében (10) tízzel emelkedett , ellenben elhalálozás és kilépés következ
tében (56) ötvenhattal csökkent. 

A z apadás és szaporodás f igyelembe vételével jelenlegi taglétszá
munk (157) százötvenhét alapító, (730) hétszázharminc rendes tag, ösz-
szesen (887) nyolcszáznyolcvanhét . 

Mély megilletődéssel kell megemlékeznünk arról a súlyos veszteség
ről, amely egyesületünket id. Gaul K á r o l y választmányi tagunk, valamint 
Andrássy Béla, Bradofka Káro ly , F á b r y Ala jos , g r . Festet ich Vi lmos , 
Kuzma Gyuia, Marsovszky Ede , Peiszerle Pál, Szigeti Rezső, Vel ics Re 
zső és Zámbó Miklós tagtársaink elhunytával érte. Tisztelettel j avaso lom, h o g y elhunytuk fölöt t érzett mélységes f á j dalmának és őszinte részvétének jegyzőknyvi leg adjon kifejezést. Legutol jára hagy tam azt a kérdést, amely ma ú g y a magánosok, mint az egyesületek életében talán a legtöbb aggoda lomra ád okot, az egyesület anyagi helyzetének kérdését. 



A m í g egyrészről a fo ly tonos fizetéscsökkentés tisztviselő tagjaink 
számát apaszt ja és náluk teszi lehetetlenné a t agságga l j á r ó anyagi kö
telezettségek teljesítését, másrészről a m á r e lőbb vázol t rendkívül súlyos 
gazdaság i helyzet következtében a bir tokos osztálytól is al ig számítha
tunk fokozot tabb mérvű támogatásra . 

Minden esetre, min t igen aggasz tó körülményre kell rámutatnom 
arra, h o g y a tagdí jhátra lékok november hó végé ig 28.474 P. 78 f i l lérre 
szaporodtak fe l . 

A kormányzat jó indulatú támogatása mégis lehetővé tette azt, h o g y 
az egyesület pénzügyi egyensúlyát ezekben a nehéz időkben is fenn tud
j u k tartani s úgyvé lem mindnyájunk érzésének adok kifejezést akkor, 
amikor ezért i t t hálás köszönetem nyi lvání tom. 

Tisztelt Közgyűlés! 
Ezekben vol t szerencsém az elmúlt év eseményeiről és eredményeiről 

a tisztelt Közgyűlésnek beszámolni. 
H a nem is dicsekedhetünk azzal, h o g y erősen megközelí tet tük a célt , 

amelyet elérni kívántunk, nyugodtan áll í thatjuk, h o g y a nem teljesült 
k ívánságok, a megmarad t h iányosságok oka n e m a buzga lom, az érdek
lődés v a g y a befektetett munka h iánya vol t . 

H a az elért eredmények n e m túl nagyok is, mégis biztatóak a j ö v e n 
dőre nézve, mer t ébren tar t ják bennünk azt a hitet, h o g y előbb v a g y 
utóbb el f o g j u k érni kitűzött célunkat s ahhoz a szerephez tudjuk jut
tatni a m a g y a r erdőgazdaságot , amely azt az ország közgazdasági életé
ben minden tekintetben megilleti . 

( A jelentés fe lolvasása közben g r ó f Hadik János e lhagyja az elnöki 
széket s azt Tér f i Bé la fog la l j a el.) 

Térfi Béla e lnök: Kíván valaki a jelenéshez hozzászóln i? ( N e m ! ) H a 
nem, akkor határozat i lag k imondom, h o g y a kögyűlés a jelentést tudomá
sul vet te. 

A tá rgysoroza t 3. pon t j a : jelentés a m a g y a r tűzifa árvédelme érde
kében teendő intézkedésekről. K é r e m W a l d b o t t Kelemen alelnök urat , le
gyen szíves a vá lasz tmány javas la tá t a közgyűlés elé terjeszteni. 

Báró Waldbot t Ke l emen : Igen t. K ö z g y ű l é s ! (Hal l juk! Hall juk!) 
A z o k után, amiket Bi ró Zol tán ő m é l t ó s á g a előadott , azt hiszem fölösleges 
ki térnem arra, mi késztette az Egyesüle t vá lasz tmányát arra , h o g y az 
e rdőgazdaság mostani helyzetében szükségesnek tartotta, h o g y az ár
süllyedés problémájával sűrűn foglalkozzék és külön bizot tságot küldjön 
ki, amelynek feladata az volt , h o g y olyan megoldás t keressen, olyan javas
latot dolgozzon ki ,^ameiy alkalmas az árvédelem kérdésének megoldására 
és amely bizonyos árstabili tást biztosíthat a m a g y a r fapiacnak. A bizott
ság javas la tá t előkészítette és egyút ta l t á rgya lásoka t is folytatot t ai kor
mánnyal , h o g y azok az elgondolások, amelyek alapján a bizot tság ezt a kér
dést megoldani véli , j á rha tó utak-e és számíthatunk-e arra, h o g y a kor
mány ebben a törekvésünkben bennünket támogat . Miután er re biztató 
ígéreteket kaptunk, a javas la to t elkészítettük és a vá lasz tmánynak be
nyújtot tuk. A vá lasz tmány m a tá rgya l ta a javas la to t és azt e l fogadta . 

A javas la t egyelőre csak általános i rányelveket fektet le , amelyek 
szerint ezt a kérdést egyál ta lában megoldani és megfogn i lehet. N e m 
tartottuk ugyanis helyesnek, h o g y m á r előre kidolgozzuk a részleteket — 
hiszen igen komplikál t ez a kérdés — mielőt t az Egyesü le t döntöt t vo lna 
atekintetben, h o g y ezeket az a lapirányelveket e l fogadja-e v a g y nem. E z 
azonban nem jelenti azt, h o g y a bizot tság nem fogla lkozot t m á r a részlét
kérdésekkel is, ezeket azonban előre n e m akartuk bevenni a javasla tba , már. csak azér t sem, mer t hiszen nem lehe t e g y kérdést a részleteknél megfogni , hanem először az alapelveket kel l lefektetni. 



Kérem a titkár urat, szíveskedjék felolvasni a bizottság javaslatát s 
kérem a közgyűlés tagjait, h o g y a javaslat felolvasása után méltóztassa
nak ahhoz hozzászólni. A szükséges felvilágosításokat a bizottság nevében 
a bizottság egyes tagjai fog j ák megadni. 

Lengyel Sándor titkár ( o lva s sa ) : „Javaslat. A bizottság szükségesnek 
tart ja az erdőbirtokosoknak egy szövetségbe leendő tömörítését abból a 
célból, hogy a termelési hitel és áz erdei termékek árvédelmének kérdése 
megfelelően megoldható legyen. 

A termelési hitel biztosításával egyrészről lehetővé kívánja tenni azt, 
hogy a birtokosok, akik a termelést nem tudják elvégezni, mer t nem ren
delkeznek az ehhez szükséges tőkével, ne legyenek kénytelenek erdeiket 
po tom áron tövön elvesztegetni, hanem kész termeivényeikkei kereshessék 
fel a nekik legmegfelelőbb piacot és ott megfelelő árakat érjenek el. 

De másrészről szükségesnek tartja a bizottság elsősorban a tűzifa 
árának bizonyos szinten való megtartását olyképen is biztosíani, h o g y ez 
a szervezet kötelezettséget vállaljon a birtokosok által önként felaján
landó termelt tűzifakész'eteknek előre megállapított áron, megfelelő elő
leg nyújtásával való átvételére. 

Mivel pedig a termelési hitel nyújtásánál a közgazdasági szempont
ból annyira fontos műfatermelést a tüzifatermeléstől elkülöníteni nem 
lehet, célszerűnek tar t ja a bizottság azt is, hogy a műfatermelés finan
szírozása és árvédelme, valamint a kész ta lpfa egységes értékesítése is 
felvétessék az alakítandó szövetség munkatervébe. 

A kérdés megoldásának legnehezebb része á szükséges hitelösszeg 
biztosítása s ennek az elérésére a ma amúgyis e g y kézben lévő külföldi 
tüzifabehozatalnak megfelelő módon való lekötését tartja a bizottság a 
legalkalmasabb eszköznek. 

Szükségesnek tart ja ezért <ai bizottság o ly i rányú tárgyalások sürgős 
megindítását, hogy a kormányzat az Egyesül t Fabehozatali rt. részére 
biztosított koncesszió meghosszabbítását tartsa egyelőre függőben s ezt 
az engedményt biztosítsa az erdőbir tokosok megalakítandó szövetségének, 
illetőleg annak a szervnek, amely az előbb jelzett célokra szükséges hi
telt megfelelő feltételek mellett rendelkezésre bocsátani hajlandó. 

Elengedhetetlenül szükségesnek tart ja a bizottság a behozandó tűzifa 
mennyiségének abban a mértékben való kontingentálását, amely mellett a 
mindenkor rendelkezésre álló magya r tüzifakészlet az ország határain 
belül feltétlenül elhelyezést talál, s e cél érdekében szükségesnek tartja 
azt is, hogy úgy a behozatali kérdések elbírálásánál, mint a behozatalnak 
időszakok (hónapok) szerint való elosztásánál a megalakítandó szövetség 
megfelelő szerephez jusson. 

Feltétlenül szükségesnek tart ja a bizottság a magyar tűzifa részére 
ma biztosított védett piacnak továbbra leendő fenntartását addig is, amíg 
ez a kérdés akár a szövetség útján, akár e g y erre a célra alakítandó 
külön szerv útján végleges megoldást nyer . 

A bizottság teljesen tisztában van azzal, h o g y ha a tövön való el
adásoknál most megindult árrombolás akadálytalanul tovább folyik, nem
csak az erdőgazdaság f o g a mezőgazdaság szomorú sorsára jutni , de a 
magya r fatermelés jelentős visszaesése következtében a munkások ezrei 
fognak télen át munka nélkül maradni é s örvendetesen lecsökkent tűzifa-
behozatalunk — egész közgazdaságunk mérhetetlen kárára — a legutolsó 
évi mennyiség sokszorosára f o g emelkedni. 

Végül a bizottság megállapí t ja , h o g y a hitelnyújtást és árvédelmet 
biztosító szerv megalakítása halaszthatatlanul sürgős ." 

Térfi Béla elnök: Kíván valaki a javaslathoz hozzászólni? (Felkiáltá
sok: E l fogad juk! ) Méltóztatnak tehát elfogadni a kiküldött albizottság
nak a választmány által a mai napon e l fogadot t j avas la tá t? (Felkiáltá-



sok : E l f o g a d j u k ! ) A k k o r ha tá roza t ik ig k imondom, h o g y az Országos E r 
dészeti Egyesü l e t közgyűlése a j avas l a to t m a g á é v á tette (Helyes lés . ) 

A t á rgyso roza t következő p o n t j a : az 1931. évi zá r számadás és az 
1933. évi köl tségvetés . 

Bi ró Zoltán ügyveze tő : 'Méltóztattak kézhez kapni a zá rszámadás t és 
a z 1933. évi köl tségvetést . Mél tóz ta tnak kívánni , h o g y fe lo lvassam, v a g y 
mél tózta tnak en bloc e l f o g a d n i ? ( H a l l j u k ! H a l l j u k ! ) A z ügyveze tő felal-
vassa a számadásvizsgá ló b izot t ság je lentését az Országos Erdésze t i E g y e 
sület 1931. évi zá rszámadásáró l és j avas l a t á t az 1933. évi kö l t ségve tés rő l : 

Mél tózta tnak k ívánni , h o g y tételenkint is f e l o l v a s s a m ? (Fe lk i á l t á sok : 
N e m ! E l f o g a d j u k ! ) 

Térf i Béla e lnök: .Kíván valaki az Urak közü l hozzászó ln i ? ( N e m ! ) 
A k k o r ha tározat i lag k imondom, h o g y a közgyűlés az Egyesü l e t 1931. évi 
zá rszámadásá t e l fogad ja , a felelős számadóknak a f e lmen tvény t m e g 
ad j a s u g y a n c s a k e l fogad ja az 1933. évre előterjesztet t kö l t sége lő i rány
zatot is . 

A t á rgyso roza t következő p o n t j a : e lnök, két alelnök és húsz választ
mányi t a g vá lasz tása ; ezek közül 16 n é g y évre, 1 há rom évre, 2 ké t évre 
és 2 e g y év re . A vá lasz tmányból ki lépnek, de úrra vá lasz tha tók : A r a t ó 
Gyu la , Feke te Zol tán , H i n f n e r G y ö r g y , K a á n K á r o l y , Ka l l i voda A n d o r , 
K i s s Fe renc , Miha lov ics Sándor , P a p p Béla , b á r ó P r ó n a y G y ö r g y , S ipos 
An ta l , Schmid t K á r o l y , g r ó f Széchenyi A l a d á r , dr. Tuzson János , Z ü g n 
N á n d o r , V é s s e y Mihály . E g y tagság i he ly halá lozás , n é g y ped ig lemon
dás fo ly tán üresedet t m e g . 

Inkey Pá l bá ró űr k íván szó ln i : 
Báró Inkey Pá l : T . K ö z g y ű l é s ! A m i d ő n az e lnökségnek az alapszabá

lyok ér te lmében v a l ó megb íza t á sa a mai napon le jár t , köte lességet vé lek 
teljesíteni és az i l lendőségnek is teszek e leget és az i gazságnak is szolgá lok 
akkor , amikor e l ismerésünket és köszönetünket aka rom kife jezni a m a g y a r 
e rdőbi r tokosság és azt h iszem, az egész Egyesü l e t nevében ( U g y v a n ! 
U g y v a n ! ) a z e lnökség iránt , ame ly ezekben a nehéz időkben az E g y e s ü 
let vezetését kezében tar tot ta . Sú lyos körü lmények közö t t él az egész ma
g y a r gazdaság i é le t ; ezek a súlyos kö rü lmények k ihatnak az egész erdő
g a z d a s á g r a is és a z Erdészet i Egyesü le t r e m a g á r a is . Fö lö t t e k ívána tos 
és szükséges, h o g y i lyen nehéz időkben az E g y e s ü l e t élén o lyan fé r f i áll
j o n , aki tel jes t á rgy i l agos önzet lenséggel mind ig a közérdeket keresi 
( Ú g y v a n ! Ú g v van ! ) és minden áramlattal szemben ger incesen vise lke
dik. ( U g y v a n ! U g y v a n ! ) Éppen ezér t l egyen szabad az t az ind í tvány t 
ter jesztenem a t. közgyűlés e lé . h o g v e g y h a n g ú felkiáltással ú iból g r ó f H a 
dik János t vá lasszuk m e g az Egyesü l e t e lnökévé. (Hosszan ta r tó élénk he
lyeslés, él jenzés és taps . ) 

Térfi Béla e lnök: Megá l l ap í tom, (hogv az indítvány egyhangú lag , ső t 
örömmel fogadta to t t el és í g y g r ó f Had ik János Őexcel lenc iá já t min t 
Egyesüle tünknek h á r o m évre újból megvá lasz to t t elnökét üdvözö löm. (É l 
jenzés és taps.) 

Báró Inkey P á l : L e g y e n szabad a k ö z g y ű l é s becses tü re lmét m é g t o 
v á b b is igénybe vennem és ugyanazza l az indokolássa l , m i n t az e lőbb, al
elnökükül Tér f i Bé la őnagymél tósá f fá t és W a l d b o t t Ke lemen b á r ó u ra t 
a ján lom. (Hosszanta r tó helyeslés , é l jenzés és taps . ) 

Térf i Béla e lnök: Ha tá roza t i l ag k i m o n d o m , h o g y az Egyesü l e t b á r ó 
W a l d b o t t Ke lemen és Té r f i Bé la eddigi a le lnököket tovább i h á r o m évre 
alelnökökül ú jból megvá lasz to t ta . (É l jenzés . ) 

A választmányi t a g o k választásában e l j á ró szavazatszedőbizot t ság 
elnökéül fe lkérem K a l l i v o d a A n d o r Őmél tóságá t , tagja iu l p e d i g M a t t y a -
sovszky Emi l és Sz i l ágy i - I losvay L a j o s urakat . A vá lasz tás t a r t amára az 
ülést fe l függesz tem. 



(Szünet után.) 
Térfi Béla e lnök: A közgyűlés t újból megnyitom,. Felkérem a szava

zatszedő bizottság elnökét, h o g y a szavazás eredményét bejelenteni szí
veskedjék. 

Kall ivoda A n d o r : T. Közgyű lés ! A szavazatszedő bizottság tisztében 
eljárt . Tisztelettel van szerencsém jelenteni, h o g y beadott 113 szavazat ; 
mind a 113 érvényes. Választmányi tagőkul megválasztattaik négy évre 
g r ó f Esterházy Mór ic , Fekete Zoltán, Hinfner G y ö r g y , Kal l ivoda Andor , 
Kiss Ferenc , Mihalovich Sádor, Molcsányi Gábor, herceg Montenuovó 
Nándor , Papp Béla, báró Prónay György , Sipos Anta l , g r ó f Széchenyi 
Aladár, g ró f Széchenyi Károly, dr. Tuzson János és Véssey Mihá ly ; há
rom évre megválasztatott Schmidt Káro ly , két évre megválasztat tak 
Orosz An ta l és Zügn Nándor , e g y évre pedig Ara tó Gyula és: Kaán Ká
roly. 

A számvizsgáló bizottság rendes tagjaiul egyhangúlag megválasztat
tak: Fekete Béla, Pukács Endre, Francisci Vi lmos , Erőss Gyula és Hajdú 
János, póttagjaiul pedig Komáromi László és Mat tyasovszky Emil . 

Térfi Béla elnök: A szavazás eredményeképen határozatilag kimon
dom, h o g y az Országos Erdészeti Egyesüle t választmányi tagjaiul négy 
évre g r ó f Eszterházy Mór ic , Fekete Zol tán, Hinfner György , Kal l ivoda 
Andor , Kiss Ferenc , Mihalovich Sándor, Molcsányi Gábor, herceg Mon
tenuovó Nándor, Papp Béla, báró Prónay György , Sipos Antal , g róf Szé
chenyi Aladár , g r ó f Széchenyi Káro ly , dr. Tuzson János és Véssey Mi
há ly ; há rom évre megválasztatott Schmidt K á r o l y ; két évre megválasz
tattak Orosz Anta l és Z ü g n N á n d o r ; egy évre pedig Ara tó Gyula és Kaán 
Káro ly . 

A számvizsgáló bizottság rendes tagjává megválasztat tak Fekete 
Béla, Pukács Endre, Francisci Vi lmos , Erőss Gyula és Hajdú János, pó t 
tagja ivá pedig Komáromi László és Mat tyasovszky Emi l . 

A tárgysorozat következő pont ja az indítványok. Ké rem az ügyvezető 
urat, méltóztassék az indí tványokat előterjeszteni. 

Biró Zoltán ügyvezető: T. Közgyű lés ! Ké t indítvány érkezett be. Mél
tóztassék megengedni , h o g y mivel mind a kettő az én indí tványom, ahe
lyett, hogy felolvasnám őket, röviden ismertessem tartalmukat. 

A z egyik indí tvány az, h o g y az Országos Erdészeti Egyesület intéz
zen feltérjesztést a földmívelésügyi miniszter úrhoz és a minisztereincik 
úrhoz, h o g y úgy, mint az O M G E részére, biztosítsanak a felsőházban két
tagú képviseletet az Országos Erdszeti Egyesüle t részére is, h o g y az er
dőgazdasági ügyeknek ott gazdájuk legyen. Mi hálás köszönettel vagyunk 
azok iránt az Urak iránt, akik a felsőházban az erdészet ügyeivel foglal 
kozni szívesek, mivel azonban nekik egyéb általános és igen fontos politi
kai kérdésekben is mondanivalóik vannak és mivel a főrendiházban ren
delkezésre álló idő amugyis nagyon csekély, csak előny lehet, ha> az agrár
frontot ezzel is erősíteni tudjuk és ha többen mondják el azt, ami az er
dőgazdaságnak fáj és javí tásra szorul. (Helyeslés.) 

Térfi Béla e lnök: Méltóztatnak az indítványt e l fogadni? (E l fogad
j u k ! ) Ez t határozat i lag k imondom. 

Biró Zoltán ügyveze tő : A másik indítvány, t. Közgyűlés a következő. 
Minden évben a statisztikai adatok egész halmazával megerősí tve szok
tunk, a kormányzathoz felterjesztést tenni, amelyben fel tárjuk fájdalmainkat, elmondva, mit kellene és mit lehetne tenni. Sajnos mindezideig igen kevés eredménnyel j á r t ez. A z t azonban megállapíthatjuk, hogy ezeknek a k i s zöld.füzeteknek évről-évre való megjelenése a felsőházi tagoknál, képviselőknél, a kormány tagjainál , a lapoknál, szóval az egész nyi lvánosság előtt annyit mégis kiváltott , h o g y az erdőgazdaság dolgai t ma már sokkal többen ismerik és hangoztat ják is, mint idáig. A választmánynak 



tiszteletteljes javaslata az, méltóztassék a közgyűlésből újból emlékirattal 
fordulni a kormányhoz az erdőgazdasági kérdésekben általánosságban, még 
pedig hogy: 1. az Alföld fásításának és kopárok erdősítésének az angol 
és olasz mintához képest megfelelő hosszabb időre előre biztosított 
programm keretében való megoldását; 2. az erdőterületek szaporításának 
minden lehető eszközzel való előmozdítását; 3. a tarifális, vám- és for
galmiadó védelmet a magyar erdőgazdaság termeivényei részére; 4. a 
külföldi fabehozatalnak olyan értelemben és oly mértékig való korlátozá
sát, hogy az a magyar erdők termékeinek könnyen és megfelelő áron 
való elhelyezését ne hátráltassa; 5. különleges védelmi intézkedéseket a 
magyar erdők műfatermékeinek elhelyezése érdekében; 6. az erdőgazda
sági, illetőleg termelési hitelnek az árvédelemmel összeegyeztethető mó
don leendő olyan megoldását, hogy a magyar termelőmunka jövedelmező
ségét a jövőben is biztosítani lehessen és végül 7. adórendszerünknek oly 
módon való átalakítását, hogy a nem jövedelmező vagy gyengén jövedel
mező erdőbirtokok a szabályszerű számadások bemutatása alapján meg
felelő adókedvezményhez juthassanak, necsak programmjába vegye fel a 
kormányzat, hanem foganatosítsa is. (Helyeslés.) 

Térfi Béla elnök: Kíván valaki az indítványhoz hozzászólni? (Nem!) 
Ha nem, akkor határozatilag kimondom, hogy az Egyesület az indítványt 
elfogadja és ilyen irányú felterjesztést tesz a kormányhoz és azt tárgya
lás és hozzájárulás végett a felsőház és a képviselőház tagjainak meg
küldi. 

Több tárgy nem lévén, a közgyűlést bezárom. (Éljenzés.) 
(A közgyűlés végződik d. u. 5 óra 50 perckor.) 
Km. 

Kedvezményes tüzifaszállításra jogosult újabb feladó vasúti 
állomások. Az illetékes vasúti igazgatóságok lapunk legutóbbi köz 
lése óta a következő állomásokat vették fel a kedvezményes szállí
tásra jogosult feladóállomások sorába: Alsóörs, Csörög, Görcsöny, 
Harkányfürdő, Őrhalom, Reje, Siklós, Siklós-Vokány, Tab, Tiszaug. 

Adományok a főiskolai jelvényekre: vitéz Dunaszentgyörgyi 
Gusztáv 1 P, Holtz János 1 P, Hrobáts József 1 P, Győri erdőigaz
gatóság tisztikara 38.74 P, Kaposvári erdőigazgatóság tisztikara 
10 P, Miskolci erdőigazgatóság tisztikara 14.44 P. Összesen: 66.18 P. 
Az előző adományokkal együtt 763 P 88 fillér. 

Írói tiszteletdíjak. Az Országos Erdészeti Egyesület 1930. évi 
május hó 30-án tartott igazgatóválasztmányi ülésében elhatározta, 
hogy az egyesület 1930. évi július 1-től kezdődően az Erdészeti La
pokban megjelenő cikkekért írói tiszteletdíjat fizessen. És pedig: a 
szerkesztő részéről átdolgozást nem igénylő cikkekért 16 oldalas 
ívenként 64 pengőt, fordításokért vagy átdolgozást nem igénylő 
cikkekért 16 oldalas ívenként 32 pengőt, egyszerű közleményekért 
16 oldalas ívenként 24 pengőt. Szíves tudomásulvétel végett közli: 
a kiadóhivatal. 




